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* مایل�م  مح�ور ای�ن بح�ث را فرمایش 
رهب�ر معظم انقلاب در خصوص وظیفه اصلی 
ش�وراهای اسلامی قرار بدهیم، یادم است که 
خود شما هم در یکی از جلسات شورا به نقل 
از ایشان قریب به این مضمون که شوراها نباید 
مکانی برای مناقشات سیاسی و درگیری های 
سیاس�ی باشد اشاره ای داشتید. فکر می کنم 
ای�ن طوری می ت�وان س�والات را صریح تر و 
راحت ت�ر مطرح کرد. البت�ه از همین ابتدا از 

صراحت سوالات عذرخواهی می کنم. 
دانش�جو: بنده به س��هم خودم به جد براین 
اعتقاد هس��تم و از آنجا که کار اصلی شورای شهر 
خدمات رس��انی به م��ردم و تامین نیازهای رفاهی 
- ش��هری آنهاس��ت لذا اعضای آن ه��م طبعا باید 
کارشناس باشند و کار کارشناسی کنند و نباید به 
موضوعاتی ورود کنند که شائبه سیاسی داشته باشد.
* به نظرش�ما آیا شورای شهر تا به حال 

توانسته در این مسیر گام بردارد ؟
دانش�جو: یک��ی از بزرگ تری��ن دغدغه های 
مردم سیاسی شدن شورای شهر با توجه به محدود 
بودن تعداد اعضای این ش��ورا است چرا که خاطره 
ناخوش��ایندی در این رابطه از ش��ورای اول دارند. 
متاس��فانه شورای سوم هم بی نصیب از این شرایط 
نبوده و از سلایق سیاسی مختلف و بعضا متضاد با 
هم تشکیل شده است به طوری که دغدغه شورای 
اول دوب��اره از ابتدای کار این دوره به وجود آمد و 
همواره این سوال مطرح بودکه این سلایق سیاسی 
مختلف چطور می توانند در قالب یک ش��ورای 15 
نفره که وظیفه شان صرفا کارشناسی است، باهم و 
در کنار هم کارکنند. مردم تجربه بسیار تلخی را در 
شورای اول کسب کرده اند و به زعم بنده نیز  تجربه 
بس��یار تلخی بود . چون این دوره از شورا نتوانست 
مسئولیت اش را به انتها ببرد و منجر به انحلال پیش 
از موعد شد. با این حال من فکر می کنم الان که 
قریب به 6 سال از عمر شورای سوم می گذرد به طور 
نسبی توانسته ایم تا حدودی این وضعیت را کنترل 
کنیم و سعی کرده ایم که همیشه نظرات کارشناسی 
را ملاک عمل و تصمیم گیری قرار داده و از اظهار 
نظرهای سیاسی و جهت گیری های سیاسی پرهیز 
داشته باش��یم تا همان طور که شما در ابتدای این 
گفت وگو به آن اشاره داشتید تاکیدات امام خامنه ای 
را آویزه گوشمان کنیم. البته ناگفته نماند در بسیاری 
از مواقع مثل فتنه 88 کنترل و مدیریت کردن شورا 
بس��یار سخت بود به گونه ای که برخی از همین ها 
دور میز مذاکره به جای طرح مباحث کارشناس��ی 
تلاش داش��تند بحث ها را سیاسی کرده و جلسات 

را جنجالی کنند. 
* یک نمونه اش را من خودم یادم است. در 
همین ماجرای توقیف چند روزنامه زنجیره ای 
در فتنه 88 یک درگیری لفظی بین شما و یکی 
از اعضا پیش آمد. ایشان ظاهرا می خواستند 
از فرصت به دس�ت آمده و تریبون مجانی که 
در اختیار داشتند اس�تفاده کنند و به نوعی 
بیانیه صادر کنند و شما به صراحت در مقابل 

* مطالب و گزارش هایی که
 در جلسات غیرعلنی شورا 

مطرح می شود، محرمانه 
نیست و شما به عنوان یک 

خبرنگار حق دارید
 و به اعتقاد من وظیفه

 پی گیری دارید.

خسرودانشجو:دودغفلتازدغدغههایامامخامنهای
دربارهسیاسیشدنشوراهابهچشممردمخواهدرفت

آسیب شناسی سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران از  همزمانی انتخابات  شوراها با ریاست جمهوری در گفت وگو باکیهان     

این فرافکنی ها ایستادید. فکر می کنید شورای 
آینده ازچه ترکیبی برخوردار خواهد ش�د یا 
باید از چه ترکیبی برخوردار باش�د تا شورای 
جدید یک ش�ورای کاملا کارشناسی باشد و 
نقشه راهش هم حرکت به سوی  حل مشکلات 

نه تسویه حساب های جناحی؟
دانش�جو: اجازه بدهید قبل از پاس��خ به این 
س��وال توضیحی داشته باشم نسبت به خاطره ای 
که ش��ما نقل کردید. در فتنه 88 پیش می آمد که 
برخی از اعضای شورا دوست داشتند از این تریبون 
یک حرف هایی بزنند و در یک مقاطعی بهره برداری 
خاص خودشان را بکنند! این که گفتم برخی مواقع 
کنترل و مدیریت ش��ورا  خیلی سخت بود همین 
مواقع بود و واقعا فشار زیادی به ما می آمد، اما سعی 
خودم��ان را می کردیم که با تحمل این س��ختی ها 
نگذاریم فرمایش به موقع و هوشمندانه آقا برزمین 
بماند، چون فکر می کردیم فراموشی رهنمود حضرت 
آقا در این حوزه حتما دودش به چشم موکلین مان 

در تهران به صورت عام خواهد رفت. 
* و نظرش�ما  در م�ورد ترکیب ش�ورای 

آینده...؟
دانش�جو: منظور نظرتان در م��ورد ترکیب 
شورای آینده را به درستی نگرفتم اما اجازه بدهید 
برداش��ت خودم را بگویم که اگر سوال دیگری بود 
بنده آماده  ام  برای پاس��خ دادن . در ش��ورای سوم 
بحث افزایش تعداد اعضای آن از 15 نفر به 31 نفر 
را داش��تیم تا به این وسیله شاید بخشی از دغدغه 
یاد ش��ده برطرف شود اما مجلس با این درخواست 
مخالفت کرد و آن را موکول به شورای چهارم کرد 
پس یکی از تفاوت های عمده شورای سوم و چهارم 

تعداد اعضای آن خواهد بود.
تایی��د می فرمایی��د که در چنین ش��رایطی 
نحوه مدیریت، توزیع کار و وظایف و ش��کل گیری 
کمیس��یون ها و مس��ائلی از این دست هم در یک 
شورای 31 نفره تفاوت زیادی با شورای سوم خواهد 
داشت . حتی تصمیم گیری در باره انتخاب شهردار 
هم در چنین ش��ورایی با دقت و بررس��ی بیشتری 
صورت می گیرد. در کنار این ویژگی ها اگر اعضای 
شورای آینده بتوانند مراقبت بیشتری داشته باشند و 
سعی کنند در حوزه کارشناسی که وظیفه اصلی شان 
همین است باقی بمانند و پیرامون مسائل فنی شهر 
تهران اهتمام داش��ته باشند و در مسائل سیاسی و 
مناقشات سیاسی کمتر ورود کنند ان شاالله موفق 
خواهند ش��د و قطعا تجرب��ه موفقی را به آیندگان 

ارائه خواهند کرد.

* منظ�ور اصل�ی من از ترکیب ش�ورای 
چهارم ب�ا توجه به همزمان�ی انتخابات آن با 
انتخابات ریاست جمهوری از بعد سیاسی بود، 
اگر چه پاسخ قبلی تان قابل توجه و بسیار مهم 
بود. فکر نمی کنید که ترکیب آینده شورا یک 
ترکیب سیاس�ی تر و ش�اید بدتر از دوره های 

گذشته باشد؟
دانش�جو: بله، یک چنین بیمی وجود دارد. 
وقتی که رئیس جمهور می خواهد انتخاب شود حتما 
س��لایق سیاسی آن فرد و جهت گیری سیاسی آن 
خیلی مهم اس��ت. اساسا ریاست جمهوری درعین 
حال که یک شغل اجرایی خیلی پررنگی است یکی 
از عالی ترین مقام های اجرایی کش��ور نیز محسوب 
می شود. لذا نمی توان این انتظار را داشت که جریان 
انتخابات این مقام عالی، سیاسی نشود. به هر تقدیر 
خواهد  ش��د یا وقتی که گروه ها و دسته ها و احزاب 
و جناح های سیاس��ی مختلف بخواهند نامزد مورد 
نظرشان را معرفی کنند خواهی نخواهی این معرفی 

جنبه های سیاسی پیدا می کند.
* بهتر نبود انتخابات شوراها با انتخابات 
مجلس تجمیع می شد تا جنبه سیاسی آن کم 

رنگ تر  شود؟
دانشجو: کلا بنده عرضم این است که وقتی 
ما می گوییم ش��وراها نباید به مسائل سیاسی ورود 
کنند اما  انتخاب اعضای آن را درکنار انتخاباتی قرار 
می دهیم که قطعا سیاسی است ، بنابراین مدیریت 
چنی��ن انتخاباتی خیلی س��خت خواهد ش��د و به 
سختی می توان انتظار داشت که نامزدهای مربوط 
به ش��وراها در ایام تبلیغ��ات انتخاباتی فقط اظهار 
نظر کارشناسی داشته باشند یا فقط به فکر مسائل 
عمرانی شهرهای خود باشند. البته مشکلات دیگری 
هم در این رابطه وجود دارد که آن ها نیز از اهمیت 
بالای��ی برخوردارند، مثلا از افرادی که بالاخره دور 
نامزدهای شورا را می گیرند تا برایشان فعالیت بکنند 
این انتظار خواهد بود که به موازات آن در تبلیغات 
انتخاباتی ریاست جمهوری هم همزمان حضور فعال 
داشته باشند، باید قبول کرد صرف انرژی این افراد 
در دو عرص��ه آن هم عرصه هایی که ماهیتا باید با 
هم متفاوت  باشند خیلی دشوار است و چه بسا در 
میزان مشارکت مردم هم تاثیر منفی داشته باشد. 
لذا به لحاظ کارشناسی عرض می کنم که بهتر این 
ب��ود که این دو انتخابات را یک کاس��ه نمی کردیم 
چون این گرفتاری هارا خواهد داش��ت، اما در حال 

حاضر در شرایط فعلی وظیفه چیز دیگری است و 
ما دربرابر یک تکلیف قانونی قرار داریم و وظیفه ما 
تبعیت از قانون است و باید برویم به این سمت که 
هردو انتخابات جدی ، خوب و پرشور برگزار شود. 
* چند درصد احتمال می دهید که مجددا 
نامزد انتخابات ش�ورای ش�هر ای�ن دوره هم 

باشید؟. 
دانش�جو: تا ای��ن لحظه در ای��ن رابطه فکر 
نکرده ام مطلوب خودم باز گش��ت به کلاس درس 

است . 
* بس�تگی دارد به اینکه ب�ه این نتیجه 
رسیده باش�ید ، در این دو دوره عملکرد تان 
مثم�ر ثمر ب�وده و دیگر تکلیفی بردوش�تان 

نیست؟. 
دانشجو: نه، اصلا چنین ادعایی ندارم. اساسا 
مسلمان پایبند به اصول تا لحظه پایانی زندگی اش 
هم موظف به انجام تکالیفی است که برای او مقدر 
ش��ده اس��ت، از جمله این تکالیف حضور فعال در 
جامعه و خدمت به مردم است و البته حضور پررنگ 
و تاثی��ر گذار و قطعا در جهت مثبت . من بیش��تر 
حرفم دلالت براین داش��ت که خ��ودم این جوری 
دوست دارم ولی حالا ممکن است در دوست داشتن 

من یک اتفاق دیگری بیفتند.
* گ�روه های�ی که ام�کان دارد وارد این 
عرصه شوند چه کسانی هستند آیا آبادگران 

هم خواهد بود؟.
دانش�جو: آبادگران یک حزب یا یک تشکل 
خاص نبود بلکه مجموعه ای از تشکل های مختلف 
بود که هم نظر بودند، ممکن است همین جریان با 
نام دیگری وارد انتخابات بعدی ش��ود.  به هرحال 
امیدوارم تشکل هایی که به هر نامی دور هم جمع 
می شوند مسیر و خط انقلاب و مسیر نظام جمهوری 
اسلامی را گم نکنند و تبعیت از رهبری نظام را به 

عنوان یک تکلیف هرگز فراموش نکنند.
* طبع�ا گروه های�ی که جل�و می آیند و 
لیست نامزدهای خود را تبلیغ می کنند بالای 
پوسترها و فعالیت های  تبلیغاتی شان رئیس 
جمهور همفکرشان را هم معرفی خواهند کرد 
یعن�ی با یک تیر دو نش�ان خواهند زد با این 
حساب  انتخابات شورای شهر هم صددرصد 

سیاسی می شود. اینطور نیست؟. 
دانش�جو: این البته یک گزینه است، اما من 
احس��اس می کنم که نباید ای��ن اتفاق بیفتد  من 
تمام تلاشم را می کنم که این اتفاق نیفتد. به همان 
دلایلی که عرض کردم شورا باید در ورود به  مسائل 

سیاسی و مناقشات سیاسی پرهیز کند. 
* ش�ما را بیش�تر به عنوان کسی مطرح 
می کنند که فعالیت های تبلیغاتی تان بی تاثیر 
در شهردار شدن و رئیس جمهور شدن آقای 
احمدی نژاد نبوده اس�ت. این مس�ئله تا چه 

اندازه واقعیت دارد؟ 
دانشجو: در سال 84 وقتی آقای احمدی نژاد 
تصمیم گرفت وارد عرصه انتخابات ریاست جمهوری 
شود، بنده نه تنها در ستاد ایشان نبودم بلکه موافق 
ورودش��ان در ای��ن عرصه هم نب��ودم ، طبعا هیچ 
فعالیت��ی هم در این رابطه به نفع ایش��ان نکرده ام. 
حتی یک بار وقت گرفتم و با ایشان صحبت مفصلی 
کردم تا از ورودشان به این عرصه منصرفشان کنم. 

بنده برای خودم اس��تدلال هایی داش��تم و ایشان 
هم پاس��خ هایی برای آن استدلال ها که بالاخره با 
دلایلی که می آوردند در آن عرصه باقی ماندند و به 

مبارزه شان ادامه دادند.
* ب�رای چه می خواس�تید منصرفش�ان 

کنید؟.
دانشجو: ... آن زمان احتمال انتخابش را خیلی 
کم می دیدم بنابراین احساس می کردم که ایشان و 
بقیه اصولگرایانی که قصد ورود به انتخابات را دارند 
باید با هم توافق کنند و از بین خودشان یک نفر را 
جلو بفرستند تا شانس انتخابشان بیشتر شود. ولی 
همانطور که دیدیم اس��تدلال های ایشان درست از 
آب درآمد و برنده هم شدند. ایشان می گفتند؛ اگر 
قرار باش��د از اصولگرایان یکی انتخاب شود آن فرد 

من هستم. 
اگر بخواهم منصفانه عرض کنم از این که ایشان 
به عنوان رئیس جمهور انتخاب شدند نه تنها ناراحت 

نشدم بلکه خوشحال هم شدم.
* برای چه از انتخاب ایش�ان خوش�حال 

شدید؟
دانش�جو: به دلیل ش��عارهایی ک��ه می داد 
و خ��ط فکری ک��ه دنبال می کرد و م��ردم هم که 
تش��نه آن ش��عارها و خط فکر بودند. مسیری که 
آق��ای احمدی نژاد آن موقع دنب��ال می کرد کاملا 
مُرّ آن چیزی بود که  انقلاب داعیه آن را داش��ت. 
احمدی نژاد شعارهای زمان انقلاب را دوباره مطرح 
کرد و من احساسم این شده بود که کاملا در مسیر 
انقلاب حرکت می کند. بنابراین خوش��حال بودم از 
این انتخاب، اما این تعبیر که بنده به عنوان خسرو 
دانش��جو فعالیتی در رئیس جمهور ش��دن ایشان 
ک��رده ام صحت ندارد چون نه توان چنین فعالیتی 
را داش��تم و نه واقعا کاری در این حوزه انجام داده 
بودم ولی از انتخاب ایش��ان خیلی خوشحال شدم. 
البته ناگفته نماند شاید در مسائل اجرایی، در بحث 
کلان آن در حوزه ریاست جمهوری اختلاف سلایق 
و اختلاف نظرهایی هم میان ما وجود داشته باشد اما 
به هر حال از آنجا که الان جایگاه ایشان در موضع 
ریاست جمهوری است و من یک عضوشورای شهر 
تهران هس��تم اگر مطلبی به ذهنم برس��د که لازم 
باش��د عنوان کنم حتما و قطع��ا آن را نه از طریق  

جراید بلکه به طرق دیگر بیان می کنم.
* آقای دانش�جو! چ�ه فرقی اس�ت میان 
جلس�ات غیر علنی روز یکش�نبه با جلسات 
علنی روز س�ه ش�نبه شورای ش�هر؟. چنین 
جلساتی برای مجلس شورای اسلامی تعریف 
مش�خصی دارد آی�ا برای ش�ورای ش�هر هم 

همینطور است؟ 
دانش�جو: بله، همین مسائل در شورای شهر 
هم وجود دارد اما به شکل دیگراگر بخواهید مثالی 

می زنم...
* حتم�ا، ولی مجلس ب�ا آن  عظمتش و 
تعداد چندین ده برابراعضایش برای جلوگیری 
از س�وء استفاده دشمنان داخلی و خارجی از 
برخی موضوعات هر از گاهی یک جلسه غیر 
علنی دارد ولی شورای شهر در قبال هر جلسه 
علنی یک جلسه غیر علنی دارد، چرا؟یعنی 
این قدر مسائل در تهران وجود دارد که برای 
جلوگیری از هر گونه س�وء استفاده ای نباید 

اطلاعات آن ها به بیرون درز پیدا کند؟!
دانش�جو: البته جلسات غیرعلنی با جلسات 
محرمانه متفاوت است یک موقع جلسه غیر علنی 
است و من به عنوان سخنگو هم مجازم و هم تکلیف 
دارم همه مس��ائلی که در جلسه غیر علنی مطرح 
شده است بیایم بیرون و در جمع خبرنگاران بگویم. 
* ول�ی همه چی�ز را نمی گویی�د موارد 
متعددی وجود دارد که در دستور جلسه بوده 
و بررسی هم شده اما شما در باره جزئیات آنها 

صحبتی نمی کنید.  
دانش�جو: برآیندش را می گوی��م. یک موقع 
است که جلسه محرمانه است دراین صورت حتی 

بنده به عنوان سخنگو مجاز به بازگویی یک کلمه 
از محتوای جلسه نیستم چه رسد به بقیه اعضا. در 
مورد جلس��ات غیر علنی هم فقط برآیند جلسه از 
طریق سخنگوی شورا اطلاع رسانی می شود که آن 

هم دلیل خودش را دارد.
اگر در کلان شهری مثل تهران که بسیاری از 
موضوعات و تصمیمات درباره آن ارتباط مس��تقیم 
با مس��ائل امنیتی و اقتصادی مردم دارد بخواهیم 
جزئی��ات مذاک��رات مربوط به دهها جلس��ه طرح 
تفصیلی که می تواند ش��امل تعری��ض خیابان ها ، 
تغیی��ر کاربری ها یا تغییر بدن��ه برخی خیابان ها و 
دهها موضوع دیگر را رس��انه ای می کردیم کمترین 
تاثیر مخربش این بود که ضربه جبران ناپذیری بر 

بازار مس��کن و خرید و فروش املاک شهر تهران و 
به تبع آن در سایر نقاط کشور می گذاشت. بنابراین 
درس��ت است مجلس از جایگاه بس��یار بالاتری از 
ش��ورای ش��هر قرار دارد ولی لزوما آن فعالیتی که 
درجه اهمیت کمتری دارد معنایش این نیست که 

باید همیشه علنی  باشد. 
* این اس�تدلال شما را از این زاویه کاملا 
قب�ول دارم ول�ی م�وارد دیگری هس�ت که 
چون ش�امل این گونه مس�ائل نمی شود ولی 
در جلس�ات غیر علنی مطرح می شود چنین 
ش�ائبه ای را ایجاد می کند. مث�لا یکی از این 
موارد مربوط می شود به قرائت گزارش عملکرد 
مالی ش�هرداری ها. ب�ه نظر می آی�د گزارش 
مناطقی که عملکردشان جای بحث بیشتری 
دارد در جلس�ات غیر علنی مطرح می ش�ود 
ی�ا  مورد دیگر عدم حضور آقای ش�هردار در 
جلس�ات علنی است فکر نمی کنید این رویه 
ایشان یعنی دوری از خبرنگاران در جلسات 
علن�ی ش�ورا نوعی گری�ز از پاس�خگویی به 

خواسته ها و سوالات مردمی باشد؟ 
دانش�جو: ولی بعد از پایان جلسه بند به بند 
گزارش عملکرد مالی مناطق شهرداری که توسط 
حسابرس ویژه شورا قرائت می شود روی سایت شورا 
می نشیند و فرقی نمی کند که این گزارش مربوط به 
چه منطقه ای از شهرداری ها باشد یا در کدام جلسه 

علنی یا غیرعلنی قرائت شده باشد. 
* ولی همان طور که عرض کردم هیچکدام 
از گزارش های مالی ش�هرداری ها در س�ایت 
شورا به این شکل که شما می فرمایید منعکس 
نشده است، خیلی خلاصه و در حد یک جمله 
ی�ا نهایتا ی�ک پاراگراف حت�ی از آقای دکتر 
خالقی حس�ابرس ویژه شورا و روابط عمومی 
درخواس�ت همکاری در ای�ن زمینه کردم اما 
موفق ب�ه دریافت فایل یا پرین�ت گزارش ها 

نشدم.
دانشجو: نخیر، عینا روی سایت شورا می آید. 
این که ش��ما فکر کنید مثلا یک کس��ی در شورا 
نشسته است می گوید این گزارش خیلی بد است 
این را بگذاریم روزهای یکشنبه یا این گزارش خوب 

است و برای خودش شأن و شئوناتی دارد و درست 
نیس��ت بسیاری از مراوداتی که بین اعضای شورا و 
ایشان می شود و بحث های طلبگی و کارشناسی که 
بعضا با داد و فریاد همراه است در شورا اتفاق می افتد 
در صحن علنی شورا نیز مطرح شود. قطعا شما هم 
به عنوان یک روزنامه  نگار مثبت این را نمی خواهید 
و متوجه این موضوع هس��تید که این گونه مسائل 
چقدر می تواند مورد سوء استفاده دشمنان خارجی 
و فرصت طلبان داخلی قرار گیرد. واقعا خیلی وقت ها 
مسئولین شهرداری در جلسات غیرعلنی روزهای 
یکش��نبه در مواردی بجد "سین جیم" می شوند و 
اتفاقا برای این که این جلسات فرمایشی نباشد و با 
تعارفات و ملاحظات اداره نشود این گونه مذاکرات 

در جلسات غیرعلنی مطرح می شود تا راحت تر بتوان 
حرف زد و نتیجه درست گرفت.

مطالب و گزارش هایی که در جلسات غیر علنی 
شورا مطرح می شود محرمانه نیست و شما به عنوان 
یک خبرنگار حق دارید و به اعتقاد من وظیفه دارید 
پی گیری کنید، دنب��ال کنید و آنچه را که در این 
جلسات قرائت می شود و یا گفته می شود مکتوبش 

را داشته باشید.
* مث�لا یکی از ای�ن گزارش ها مربوط به 
عملکرد مالی ش�هرداری منطقه 15 می شود 
و همان طور که خودتان مطلع هستید، تمامی 
مصائبی ک�ه در بافت های فرس�وده اتابک – 
مینایی برس�رمردم منطقه آمده است مربوط 
به نوع مدیریت در این دوره و س�وء مدیریت 
رئیس سازمان نوسازی وقت آقای درویش زاده 
است. برای ما به عنوان یک رسانه مهم بود که 
واکنش اعضای ش�ورا را در خصوص عملکرد 

شهرداری منطقه یاد شده داشته باشیم. 
دانش�جو: بنده به همکارانم می س��پارم هم 
جزئیات این گزارش را که حسابرس ویژه شورا آن 
را قرائت کرده اس��ت و هم مذاکرات اعضای ش��ورا 

در ارتباط با این گزارش را برای شما تهیه کنند.
* بنده از ش�ما ممنونم. ولی می خواستم 
نظر ش�ما را در خصوص این گزارش و واکنش 
ش�ورا در این رابطه داشته باشم؟. می خواهم 
بدانم  بالاخره سرنوشت امکاناتی که شهردار 
ای�ن منطق�ه در آن مقطع زمان�ی در اختیار 
س�ازمان نوس�ازی )زیرمجموعه شهرداری( 
ق�رار داده و پول های�ی که در همین پروس�ه 
زمانی توسط این سازمان از بانک های جهانی 
یا از محل فروش اوراق مشارکت برای نوسازی 
بافت ه�ای فرس�وده تحصیل ش�ده اما کاری 

صورت نگرفته است به کجا انجامید؟

دانشجو: ببینید! گزارشی که قرائت شد مربوط 
به عملکرد مالی ش��هرداری منطقه 15 می شود و 
موضوعی که ش��ما ارتباط می دهید به این موضوع 
مربوط می ش��ود به س��ازمان نوس��ازی شهرداری 
ته��ران که آن هم یک گ��زارش مختص خودش را 
داش��ت و اتفاقا زمانی که این گزارش قرائت ش��د 
بحث اختلافی بالا گرفت به طوری که اعضای شورا 
بودجه پیشنهادی سازمان نوسازی را تصویب نکرد 
و یک ریال هم به این سازمان بودجه نداد، دلیلش 
هم س��وء مدیریتی بود که در دوره مدیریت فردی 
که شما نامش را بردید در این سازمان وجود داشت. 
* ولی شما همین فرد را استیضاح و سپس 

برکنارش کردید، نکردید؟
دانش�جو: ن��ه با ای��ن تعبیری که ش��ما به 
کار می برید. چون ش��ورای ش��هر نمی تواند مدیر 
زیرمجموعه ش��هرداری را اس��تیضاح کند. تحقیق 
و تفحصی توس��ط بازرس��ی کل کشور درخصوص 
عملکرد س��ازمان نوس��ازی در شورا مطرح شد که 
درنهای��ت ما هم نقطه نظراتم��ان را بیان کردیم و 
رس��یدیم به جایی که اعلام کردیم اگر قرار اس��ت 
این سازمان به این شیوه عمل کند ما اصلا سازمان 
را منح��ل می کنیم . بعد این آقای قالیباف بود که 
به عنوان ش��هردار به این جمع بندی رسید تا آقای 
درویش زاده مدیرکل وقت سازمان نوسازی را برکنار 
کند. البته شورا پس از بحث های فراوان به این نتیجه 
رسید که هیچ بودجه ای را در اختیار این سازمان قرار 
نده��د و همین کار را هم کرد. اما با ورود مدیریت 
جدید به این س��ازمان و تغییر رویکردی که در آن 
به وج��ود آمد با پرداخت یک دوازدم موافقت کرد 
مش��روط براینکه از س��وی مدیریت جدید اعتماد 
س��ازی های لازم صورت گیرد. الان هم دائم داریم 
چ��ک می کنیم و اگر بخواهی��م منصفانه به قضیه 
نگاه کنیم درحال حاضر رویکرد سازمان نوسازی از 
مدیریت قبلی تفاوت های پررنگ و ویژه ای داش��ته 
است و عملکردش به طور محسوس تغییرکرده است. 
همانطور که می بینید ش��ورا با کسی تعارف ندارد. 
یعن��ی در عین حال که ملاحظ��ه می کند دعوای 

سیاسی راه نیندازد اما با کسی هم تعارف ندارد. 
* فکر نمی کنید ش�ورا ب�ه خاطر حیف و 
میل های�ی که در این رابطه ص�ورت گرفته و 
فرصت سوزی هایی که شده است نباید تنها به 
برکناری بسنده می کرد. چون بالاخره وام هایی 
که از بانک های جهانی دریافت ش�ده است و 
پول هنگفتی که از فروش اوراق مشارکت برای 

بازسازی بافت های فرسوده تحصیل شده است 
در جای خودش خرج نشده است؟

دانش�جو: من بهتر می دانم که به جای همه 
تعابیری که شما به کار بردید از واژه فرصت سوزی 
که گفتید، استفاده کنم چون واقعی تر است. ما در 
جلسات متعددی که پیرامون همین موضوعات در 
کمیسیون ها برگزار شد به این جمع بندی رسیدیم 
که ب��ه آن میزانی که امکانات در اختیار س��ازمان 
نوس��ازی قرار گرفته شده این سازمان به آن میزان 
خدمات نداده اس��ت. این سازمان به آن میزانی که 
امکانات از ش��هرداری گرفته فایده ای به شهرداری 
نرسانده اس��ت. به آن میزانی که هزینه برای شهر 
ایجاد کرده است نتوانسته است فایده برای شهر و 

دستاوردی برای شهر داشته باشد و نام آن را بنده 
فرصت سوزی می گذارم. 

* آقای مهندس! ماجرای بدهی دولت به 
شهرداری چیست. آیا واقعا دولت هیچ کمکی 
به مترو نمی کند یا در بافت های فرسوده هیچ 

همراهی با شهرداری نکرده است؟. 
دانشجو: ش��هرداری نحوه پول درآوردنش و 
هزینه کردنش متفاوت از دولت اس��ت. شهرداری 
از م��ردم عوارض می گی��رد و پروانه صادر می کند 
و اتفاقا زمانی ک��ه مردم برای پروانه گرفتن رجوع 
می کنند که تا اواخر همان سال به حساب شهرداری 
پول واریزمی کنند، بنابراین معمولاخزانه  شهرداری 
اوایل هرس��ال با مش��کل نقدینگی مواجه نیست، 
اما درآمد دولت این گونه نیس��ت و تفاوت هایی با 
شهرداری دارد. بنابراین اینکه انتظار داشته باشیم 
همان مقدار و درهمان زمانی که شهرداری به مترو 
پول داده دولت هم به همان مقدار و در همان زمان 
به مترو پول بدهد انتظاری نابجا به نظر می رس��د. 
این ها دو سیستم کاملا متفاوت مالی دارند، بنابراین  

نمی توانند یک رفتار مشابه داشته باشند.
* پ�س ای�ن موضوع را ی�ک امر طبیعی 

می دانید؟
دانشجو: بله،  من این را طبیعی می دانم.

* پ�س چرا در بعضی از جلس�ات ش�ورا 
س�ر این موضوع بین بعضی از اعضای ش�ورا 
یقه گیری می شود و آقای قالیباف و معاونینش 
مشکلات مربوط به مترو و بافت های فرسوده 
را ب�ه گردن دولت می اندازند و دولت را متهم 
به عدم پرداخت بدهی های خود به شهرداری 

می کنند؟
دانش�جو: اتفاق��ا ب��ه همین خاط��ر بود که 
آقای ش��کیب، رئیس محترم کمیسیون عمران در 
جری��ان قرائت گ��زارش مربوط به مت��رو و میزان 

س�ال خانه های ش�ما را محکم تر از خانه های 
شمال تهران خواهم ساخت؟. 

دانشجو: از ابتدا این نظر بود لااقل درشهرداری 
این نظر حاکم بود و در واقع این موضوع برمی گردد 
به دوران مدیریت آقای احمدی نژاد در ش��هرداری 

تهران.
* یعن�ی ای�ن بدع�ت اش�تباه را آق�ای 

احمدی نژاد بنا گذاشتند؟!.
دانشجو: به نظر من بدعت نبود، اتفاقا یک کار 
ش��جاعانه و متهورانه بود اما ادامه راه بعد از رفتن 
آقای احمدی نژاد به دلایلی که کم و بیش خودتان 
می دانید درست طی نشد. آقای احمدی نژاد در آن 
موقع یعنی از سال 82 تهیه طرح جامع و به موازات 
آن تهیه طرح تفصیلی تهران را در شرایطی برعهده 
گرفت و کلیدش را زد که این وظیفه برعهده وزیر 
مس��کن دولت وقت بود. تا اینجای کار همه قبول 
داشته و دارند که این کار یک کار خوب و شجاعانه 
ب��ود چون اگ��ر آن موقع چنی��ن تصمیمی گرفته 
نمی شد شما درس��ال های 88 و 89 نمی توانستید 
ادعا کنید که ما طرح جامع و طرح تفصیلی مناطق 
بیس��ت گانه تهران را تهیه کرده ایم و کار آن تمام 
شده است. چرا که تصمیم آن موقع باعث اتفاق امروز 
ش��د. آن موقع همه مجموعه علمی و متخصصین 
کشور در باب شهرسازی و مدیریت شهری پای کار 
حاضر ش��دند و چندین سال روی این دوطرح کار 
کردند، در ایران مشاوری نبود که در این حوزه نظر 
نداده باش��د و فعالیتی نکرده باشد. نتیجه آن ارائه 
نسخه طرح جامع و تفصیلی مناطق 22 گانه تهران 
برای درمان بیماری کلانشهری مثل تهران شد. خدا 
را خوش می آید ما بر خلاف آن عمل کنیم؟!. مثل 
این اس��ت که شما تش��ریف ببرید پیش یک دکتر 
بعد دکتر به شما بگوید شما به خاطر جدی بودن 
بیماری تان باید بروید شورای پزشکی چون مریضی 
ش��ما جدی است. شورای پزشکی در تخصص های 
مختلف تش��کیل جلسه می دهند ساعت ها و روزها 
و ش��اید ماه ها وقت می گذارند و درنهایت نسخه ای 
را ارائه می کنند، آیا این عاقلانه است که از دستور 
شورای پزشکی پیروی نکنید؟!. ما در همین نسخه 
طرح جامع تنها راه درمان و ریش��ه کنی بافت های 
فرسوده در تهران را تحقق یک مدیریت یک پارچه 
ش��هری پیش بین��ی ک��رده بودی��م. در این طرح 
پیش بینی شده است که اگر برخلاف این نسخه عمل 
شود و مدیریت یکپارچه تبدیل به مدیریت های تکه 
تکه شود قطعا وضعیت بیماری تهران بهتر نخواهد 
شدبلکه  بدتر و پیچیده تر خواهد شد  که همین طور 
هم شده اس��ت. بنابراین طرح مدیریت یک پارچه 
برای ریشه کنی بافت های فرسوده از همان ابتدای 

شهرداری آقای احمدی نژاد مطرح بود.
* یعنی شما معتقدید آقای قالیباف از این 

نسخه و نقشه راه استفاده نکردند؟.
دانشجو: دربعضی جاها از این نسخه استفاده 
نش��د که منجر به مباحثی ش��د که الان شاهد آن 

هستیم.
* به نظر ش�ما ش�هردار بعد از آنکه 260 
میلی�ارد از بانک  جهانی ، 200میلیارد از بانک  
جهان اسلام و 450 میلیارد هم از محل فروش 
اوراق مشارکت آن قول را به اهالی بافت های 
فرس�وده دادند به این معنی نیست که آقای 
احمدی نژاد از ابتدا بنانداشته در این رابطه به 

شهرداری کمک کند؟ 
دانشجو: اتفاقا آقای احمدی نژاد دراین مرحله 
هم جلو آمد. فکر می کنید دریافت وام ها و موقعیت 
پولی که برای بافت های فرس��وده یادآوری کردید 
بدون هم��کاری و تلاش دول��ت امکان پذیر بود؟!. 
بن��ده هم مثل بعضی از اعضای ش��ورای ش��هر به 
شدت مخالف عملکرد سازمان نوسازی و شهرداری 
در مورد بافت های فرسوده بودم به همین خاطر بود 
که  اکثریت شورای شهر به این نتیجه رسیدند که 
عطای وجود این سازمان  را به لقایش ببخشند. یادم 
است آن زمان آقای مهندس بیادی نایب رئیس شورا 
می گفت این پول ها را اگر به یک بنگاهی می دادیم 
در کمترین زمان بیش��ترین خانه را می س��اخت و 
تحویل می داد و امروز آنچه مثل روز روش��ن است 
این است که هنوز آن بافت های فرسوده وجود دارند 
و کس��انی که باید این کار را می کردند نتوانس��تند 
وظایفشان را در بافت های فرسوده عملیاتی کنند.

* فکر نمی کنید اشکال اصلی کار در این 
بود که شهردار از اتاق فکری استفاده کرد که 
هیچ سنخیتی با این دولت نداشت؟ اتاق فکری 
که وزیر مس�کن دوم خ�ردادی آقای خاتمی 

ایجاد کرده بود؟!. 
دانشجو: اگر بخواهیم منصفانه در این زمینه 
اظهار نظر کنیم یکی از دلایل اصلی اش همین بود. 
* ظاهرا آقای درویش زاده را هم ایش�ان 
به آقای قالیباف معرفی کرده بود. ش�هرداری 
زیر نظر ش�ما بود می توانستید نسبت به این 
نوع تحرکات در ش�هرداری یعنی استفاده از 
این اتاق فکر به ش�هردار تذک�ر بدهید. فکر 
نمی کنید که شما و دیگر اعضای شورای شهر 
ه�م در ای�ن رابطه مقصر هس�تید؟ چون اگر 
آقای عبدالعلی زاده اهل معجزه بود در دولت 

خودشان معجزه می کرد.
دانشجو: اتفاقا تذکرهای ما بود که باعث شد 
این تحولات در س��ازمان نوسازی رخ داد. تذکرات 
لازم را  دادی��م، پی گیری هم کردیم و اتفاق مورد 

انتظار هم افتاد. 
* 45 دقیق�ه ای که وق�ت مصاحبه داده 
بودید تمام شد ولی من هنوز سوالات زیادی 
دارم. ب�ه عنوان نکت�ه پایانی ای�ن گفت وگو 
نگاهی به این عکس ها بیندازید ببینید متوجه 
می شوید که مربوط به کجاست و چه نظری در 

مورد آن ها دارید؟ 
دانش�جو: ای��ن عکس ها مربوط ب��ه بافت های 
فرسوده تهران و در بسیاری از جاهای تهران از این ها 
دیده می شود.  فکر می کنم مربوط به بافت های فرسوده  
منطقه 15 که در ابتدای گفت وگو اشاره کردید باشد و 

متاسفم که هنوز به این شکل باقی مانده است.

* کیهان: این عکس ها مربوط به کجاست و چه نظری
 در مورد آن ها دارید؟.

خسرو دانشجو: فکر می کنم مربوط به بافت های فرسوده منطقه 
15 که در ابتدای این گفت وگو اشاره کردید باشد و متاسفم

 که هنوز به این شکل باقی مانده اند!.

کمک های ش��هرداری و دولت با رقم و آمار به این 
کمک ها اش��اره کرد. براس��اس جدولی که در این 
گزارش آمده اس��ت به طور دقیق مش��خص است 
که دولت در س��ال 86 چقدر برای مترو پول داده 
است، درس��ال 87 چقدر و در سال های 88 تا 91 
به تفکیک چه میزان پرداخت کرده است. خود شما 
شاهد بودید که آقای شکیب در این گزارش حتی  
ش��یب ای��ن پرداخت ها را هم بیان ک��رد.  برفرض 
که دول��ت در پرداخت بدهی ه��ای خود، مطلوب 
نظر آن ها عمل نکرده باش��د. آیا نباید به موضوع از 
یک نگاه منصفانه توجه کرد؟! آیا دولت با توجه به 
ش��رایط اقتصادی کشورمان بودجه همه جا را صد 
درصدی داده اس��ت که به مترو تهران هم بدهد؟! 
همه ما می دانیم که کشور مشکل نقدینگی دارد و 
دولت نتوانسته حتی بودجه بسیاری از دستگاه های 
خدمات��ی و دولتی را به ط��ور صد درصدی مصوب 
کند و همه می دانیم که بیش��تر این مشکلات هم  
ب��ه تحریم ها و مش��کلات مربوط به فر وش نفت و 
مش��کلات بانکی کش��ور برمی گردد، وقتی  این را 
هم��ه به خوبی می دانیم و قدرت تحلیل هم داریم 
آیا اخلاقا این درست است که به جای درک متقابل 
از ش��رایط دولت، هراز گاهی بیاییم و داد بزنیم که 
چرا دولت نمی دهد؟! بنده احساس��م این است که 
دولت در این حوزه کم کاری نداش��ته اس��ت و در 
جاهایی که واقعا مقدور بوده از کمک به شهرداری 
دریغ نکرده است. نمی گویم بداخلاقی نشده است 
که  متاس��فانه بعضا چنین اتفاقاتی افتاده اس��ت و 
برخی از مس��ئولین دولتی صحبت هایی که نباید 
می کردند کرده اند، که امیدوارم در این نوع برخورد ها 
تجدید نظر و تغییر رویه داده شود. اما این که ادعا 
می شود دولت وظایفش را انجام نداده است یا دولت 
ش��هرداری تهران را بایکوت کرده است ، این گونه 
نیس��ت ودلیل ادعای من همین گزارشی است که 
رئیس محترم کمیس��یون عمران در جلسه مربوط 

به عملکرد مترو بیان کرد. 
* امروز در خصوص ریشه کنی بافت های 
فرسوده نظر شورای شهر و حتی شهرداری نیز 
براین است که تنها مدیریت یک پارچه  شامل 
دولت، شهرداری و دیگر مسئولین شهری قادر 
به چنین انقلابی  است آیا این نظر از ابتدا بوده 
یا نظریه جدید است. اگر از ابتدا این نظر بوده 
پس چرا آقای قالیباف در آغاز مدیریت خود 
بر ش�هرداری تهران در جمع اهالی بافت های 
فرسوده قس�م خورد و قول داد که ظرف سه 

است و بهتر است روزهای سه شنبه مطرح کنیم به 
نظر من واقعا  یک نگاه بدبینانه است و نحوه تقسیم 
دستور جلسات هم اصلا یک چنین چیزی را ایجاب 
نمی کند. البته همان طور که خودتان شاهد هستید 
ما بسیاری از بحث های جدی را در روزهای سه شنبه 
در حضور شما و دیگر خبرنگارها مطرح می کنیم و 
شاید دیده باشید که خود من در خصوص برخی از 
موارد چقدر حساس��یت نشان داده ام و چقدر روی 
برخی اعداد و جداول  مالی و غیره این طور گزارش ها 
ایراد وارد کرده و بحث می کنم و اصلا هم برای ما 
مهم نیست که این گزارش متعلق به کدام منطقه 
از شهرداری است. به هر حال اگر این اطلاعات را به 

شما نداده اند، بگویید تا من پی گیری کنم. 
* در مورد عدم حضور شهردار در جلسات 
علنی چه نظری دارید، آیا اینکه آقای قالیباف 
تنها به اعضای ش�ورا و در جلسات غیرعلنی 

پاسخگو باشد کافی است؟!.
دانشجو: بالاخره آقای قالیباف شهردار تهران 

* همزمانی انتخابات شورای شهر با 
ریاست جمهوری با این نگاه منطقی 

و اصولی که وظیفه اصلی شوراها 
کارکارشناسی و حل مشکلات 

شهری مردم است، مغایرت دارد.
* دولت در حوزه کمک به مترو و 
شهرداری کم کاری نکرده  و در 

جاهایی که واقعا مقدور بوده ازهیچ 
کمک و همراهی دریغ نکرده است.

البته نمی گویم بداخلاقی نشده است.

رحیم چوخاچی زاده مقدم

اجتماعی
Ejtemaee @kayhannews.ir

* در فتنه 88 برخی از اعضای شورای شهر سعی می کردند با 
سوءاستفاده از تریبون شورای شهر و طرح موضوعات سیاسی فضای 

کارشناسی شورا را مخدوش کنند.

* اگر بخواهیم منصفانه اظهار 
نظر کنیم یکی از دلایل اصلی 

مشکلات شهرداری در بافت های 
فرسوده استفاده شهردار از اتاق 

فکری بود که توسط شخصی 
که شما از آن یاد کردید )وزیر 

مسکن دوم خردادی آقای خاتمی( 
راه انداخته شده بود.

اشاره:
براساس مصوبه مجلس شورای اسلامی انتخابات چهارمین دوره شورای اسلامی شهر قرار است 
خرداد ماه سال آینده همزمان با یازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری برگزار شود. براساس نظر 
بسیاری از کارشناسان وظیفه اصلی شورای شهر دادن نظرات کارشناسی در جهت حل مشکلات شهری 
و تدوی�ن قوانی�ن لازم ب�رای تامین تضمین امنیت جانی مردم در شهرهاس�ت، بدیهی اس�ت اعضای این 
نهاد باید یک نهاد کاملا تخصصی در امور مهندسی و شهرسازی و زیبا سازی شهرباشد و ماهیتا هیچ 
سنخیتی با مسائل و بگومگو های سیاسی ندارد، لذا باید این انتخابات در فضایی برگزار شود که مردم 
بتوانند با کمترین دخالت تفکرات حزبی و جناحی نمایندگان خود را انتخاب کنند. نمایندگانی که با تدوین 
قوانین درست و نقشه راه مناسب بتوانند، ایجاد تفاهم و وحدت رویه میان مسئولان شهری اعم از دولت 
و شهرداری را در دستور کار خود قرار دهند و به هیچ وجه حقوق جانی و مالی مردم را با دیدگاه ها و 
تفکرات جناحی و سیاسی خود معامله نکنند و بتوانند مشکلات و معضلات ناشی از بلایای طبیعی و غیر 
طبیعی در شهرهارا قبل از بروز بحران به صفر نزدیک کنند. آنچه در زیر می خوانید گفت وگوی اختصاصی 
کیهان با مهندس خسرو دانشجو سخنگوی سومین دوره شورای اسلامی شهرتهران در همین باره است. 
او تجربه بس�یارگرانقدری از دو دوره از ش�ورای اس�لامی شهرتهران را در پرونده کاری خود دارد و به 
شدت معتقد به مدیریت یک پارچه برای حل  مشکلات شهر تهران است. متن این گفت وگو را در زیربخوانید: 
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